
زندگ�ي مش�ترك مانن�د تمام�ي  مينا 
تعاملات انساني مسائل خاص خود محمددوست*

را دارد. چه ب�راي زن و چه مرد اين 
اتفاق تغييرات زيادي به همراه دارد. 
دختري كه بعد از مدرس�ه يا محل 
كار در خانه با غذاي گرم مهي�ا و منزل مرتب روبه‌رو بوده 
حالا بايد خود تمام اين مس�ئوليت‌ها را به انجام برساند. 
پسري كه يا درس مي‌خوانده يا شغلي داشته كه به واسطه 
آن تنها مخارج خود را تأمين مي‌كرده و زماني با دوستان 
و تفريحات مجردي مي‌گذران�ده حالا بايد به فكر مخارج 
خانواده و حمايت همه جانبه از حصار خانه باشد. هميشه 
اين تغيي�رات در دوره‌هاي مختلف زماني به س�بك‌هاي 
متفاوت بوده و در عصر ما به دليل پيچيدگي‌هاي زندگي، 
قطعاً گسترده‌تر شده است. در گذش�ته نقش زن بيشتر 
مربوط ب�ه اداره امور خانه ب�ود و مرد ن�ان‌آور. اگر هم زن 
فعاليت اقتصادي داش�ت معمولاً در حيطه خانه بود، مثل 
قاليبافي. اما حالا مرز‌ها جابه‌جا شده. زن و مرد در بسياري 
از موارد پا به پاي هم كار مي‌كنن�د و زن نيز مانند مرد در 
خارج از منزل به فعاليت اقتصادي مي‌پردازد. اين مسئله 
نياز جامعه امروز اس�ت؛ اما همين تغيي�ر اگر بدون تدبير 
باش�د، گاه�ي مي‌تواند باعث خس�تگي و ع�دم رضايت 
همسران شود. زن ومرد با هم خارج از منزل تلاش مي‌كنند 
و هر دو با فاصل�ه زماني كم به منزل مي‌رس�ند. حالا مرد 
طبق آنچه از اجداد خود مي‌دانسته؛ نياز به منزلي مرتب، 

غذايي آماده و فضايي كه نشان دهنده حضور يك كدبانو 
در منزل است را مي‌خواهد، اما... 
   

زندگي مش��ترك تركيبي از عشق، تعهد، مس��ئوليت‌پذيري و به 
عهده گرفتن شايس��ته نقش‌ها، در جايگاه‌هاي مناس��ب اس��ت. 
بنابر اين پيش��نهاد مي‌ش��ود قبل از ازدواج حتماً با مشورت افراد 
متخصص، طرفين با ديدگاهي شفاف از انتظارات خود از يكديگر 
به ديدگاهي مش��ترك و واقع گرايانه برسند. زندگي براي زني كه 
گرايش به اس��تقلال مالي دارد، در كنار همس��ري كه تعريفش از 
نقش زن، خانه‌داري اس��ت را در نظر بگيريم، اين تركيب به مرور 
حس ارزشمندي را به يكديگر هديه نمي‌دهند. پس در گام نخست 
واقع بينانه و با ش��ناخت ازدواج كنيم. اينكه طرف مقابل چقدر به 

ايده‌آل‌هاي من به شكل نسبي نزديك است بسيار مهم است. 
به تعريف مشتركي از نقش‌ها برس��يم. اگر هر دو يعني زن و مرد 
تصميم به فعاليت و داشتن شغل داريم اين مهم را به فرصتي براي 
رشد فراهم كنيم. اين امر بسيار باعث افتخار است كه در كنار هم 
براي زندگي مشترك تلاش كنيم. در نظر داشته باشيم همان طور 
كه در عرصه اقتصاد همسران با هم تلاش مي‌كنند، در جنبه‌هاي 
ديگر نيز تلاش‌ها با هم و در كنار ه��م صورت گيرد. توجه كنيم! 
آيا عبارات عاميانه كه ممكن اس��ت هنوز رواج داش��ته باشد، در 
زمان حال نيز واقعاً كاركرد دارد ؟ مثل عبارت »زن ذليل« براي 
آقايي كه در كارهاي منزل با همسرش همراهي مي‌كند. يا مثلًا 
اگر خانمي مشغول خريد در قصابي باشد و آشنايي اين صحنه را 
ببيند و با طعنه بگويد: »پس مردت كجاست؟«  نه! در اين زمان، 

ضمن رعايت كردن ارزش‌ه��ا و هنجارهاي جامع��ه و خانواده و 
صدالبته در نظر گرفتن توانمندي‌هاي خ��ود فرد، جاي اين نوع 
نگرش واقعاً بايد كمرنگ يا بي‌رنگ باش��د. توجه به ماهيت آنچه 
براي زندگي مشترك انجام مي‌دهيم مهم و زيباست. چه ايرادي 
دارد مثلًا اگر خانمي براي شست‌وشوي ماشين، خودش وسيله 
نقليه را به كارواش ببرد؟ قطعاً در آن ساعات مرد نيز در حال انجام 
وظايف ديگري در زندگي مشترك اس��ت! يا هيچ اشكالي ندارد 
كه آقايي به تكاليف فرزند رسيدگي كند و هنگام پخت و پز كنار 

همسرش باشد!
به دنبال تغييرات مثبت، هم‌راستا با هنجارهاي فرهنگ و جامعه 
باشيم! از خودمان شروع كنيم. به ارزش‌هاي متعالي‌تر فكر كنيم. 
وقتي زن و مرد باهم تلاش مي‌كنند، جريان صرفاً به پيشبرد هدف 
خانواده ختم نمي‌شود! اين مهم را مد نظر داشته باشيم كه چنانچه  
»من و ما« وظايف منزل و خارج از منزل را به خوبي انجام دهيم 
در گامي فراتر به پيشرفت عرصه‌هاي مختلف سرزمين‌مان ياري 
رسانده‌ايم. در نظر داشته باشيم رفتار تك‌تك ما بر اجتماعي كه 
در آن زندگي مي‌كنيم تأثيرگذار اس��ت. كارهاي منزل، كارهاي 
خارج از منزل، رسيدگي به امور درسي و تربيتي فرزندان، در اين 
برهه زماني هنگامي بيشتر به ثمر مي‌رسد كه همسران كنار هم 

بوده و به اهداف كلي‌تر بينديشند. 
 براي ايفاي نقش‌هايي كه بر عهده مي‌گيريم ضمن قدر دان بودن 
از يكديگر هرگز منتي براي هم نداشته باشيم و ارزش كار خود را 
با اين رفتار ناخوش��ايند كمرنگ نكنيم. مگر غير از اين است كه 
اين زندگي با تمام چالش‌ها و خوشي‌هايش متعلق به ماست؟ پس 
با خود عهد كنيم هرگز و در هيچ ش��رايطي وظايفي را كه انجام 

مي‌دهيم به رخ يكديگر نكشيم. 
 با هم گفت‌وگو كنيم و براساس ظرفيت‌هاي جسمي و رواني خود 
عهده‌دار نقش‌ها باشيم و از مقايسه يكديگر نيز پرهيز كنيم. در 
نظر داشته باشيم نقش‌ها معمولاً تعريف شده هستند، اما مي‌توان 
به گونه‌اي كه س��اختار خانواده دچار بي‌نظمي و تحمل فشار بر 
اعضاء نشود، نقش‌هاي متفاوت را پذيرفت. در اين زمينه مي‌توان 
فهرستي از كارهايي كه بايد انجام ش��ود را تهيه كرد و بنا به آن 
فعلي كه انجامش براي هر كدام لذت بخش‌تر است برنامه‌ريزي 

داشت. 
 براي فرزندان اين روند بس��يار آموزنده اس��ت. مشاهده رفتاري 
آن چه والدين انجام مي‌دهند به مراتب تأثيرگذارتر از س��اعت‌ها 
صحبت كردن با آنهاست. وقتي فرزندان مشاهده كنند پدرومادر 
هر دو در تمام جنبه‌ها براي زندگي تلاش مي‌كنند، بي‌كلام يكي از 
پايه‌اي‌ترين مفاهيم سلامت روان را به آنها انتقال مي‌دهيم يعني  

»اصل سازگاري با ديگري نه فرد گرايي مطلق«. 
در نهايت هر روز اين سؤال را از خود بپرسيم: براي ساختن زندگي 
مشتركم »من« چه كار مفيدي مي‌توانم انجام دهم كه نتيجه آن 

در قالب »ما« منعكس شود و رنگ خوبي به زندگي بدهد. 
*مشاور و روانشناس

وقتي نقش‌هاي زن و شوهري 
كمي جابه‌جا مي‌شود

مردي كه در خانه به زنش كمك مي‌كند
 ذليل نيست! 

خودماني سبك نگرش

»به همان اندازه كه من مادر بچه‌ها هستم خب  نيره 
ميثم هم پدر بچه‌هاست. به همان اندازه كه ميثم ساري 

صبح تا غروب بي��رون كار مي‌كند من هم داخل 
خانه كار مي‌كنم. تازه او تمام مدت روي صندلي 
مي‌نشيند اما من دائم سرپا هستم. حالا حق خودم 
مي‌دانستم براي دو ساعت در جمع دوستانم باشم و حتي وظيفه درست 
كردن شير هم با ميثم باشد و به دو قلوها شير بدهد. اين طوري قدردان كار 
من هم هس��ت و مي‌داند چه قدر رس��يدگي همزمان به سه بچه سخت 

است.«
اين صحبت‌هاي مرضيه 37 ساله با سه فرزند است كه اولي چهار ساله و دو 
قلوها شش ماهه هستند. مرضيه بعد از مدت‌ها براي دو ساعت مي‌خواهد 
در يك ميهماني زنانه شركت كند و بچه‌ها را به همسرش بسپارد و اين را 
حق خود مي‌داند. كارهاي خانه گاهي وقت‌ها به اندازه‌اي تكراري و دچار 
روزمرگي مي‌شود كه به چشم نمي‌آيد ولي واقعاً حد و اندازه ندارد؛ پخت 
و پز، شستن ظروف، اتوكردن لباس،‌ ترو تميز كردن خانه و جارو كشيدن، 
نظافت حمام، سرويس بهداشتي، در و ديوار، مرتب كردن كمدها، تهيه غذا 
و در نهايت خريد مناسب و به اندازه و ضرورت براي تك‌تك اعضاي خانواده 

كه بايد براي آن سليقه و قيمت ا را هم در نظر داشته باشد و... 
اين حجم از كار نيازمند درك، توجه، همراهي و البته قدرداني اس��ت. در 
اين ميان هس��تند مرداني كه از زنان توقع دارند طوري باش��ند كه گويي 
بچه ندارند، طوري بچه‌داري كنند كه ان��گار كار ديگري ندارند، طوري به 
خودشان برسند كه انگار نه انگار كاري در خانه وجود دارد و بچه‌اي در كار 

نيست. شما كجاي اين زندگي ايستاده‌اي؟! 
مرد بايد بداند بعد از ازدواج ابتدا بايد همس��ر خوبي باشد و بعد از آن پدر 
خوبي براي فرزندان. گاهي وقت‌ها حمايت و كمك كردن، برعهده گرفتن 
يك كار در منزل نيست بلكه تحميل نكردن وظايف جديد و توقعات بيش از 
اندازه است. پايين آوردن سطح توقعات گاهي ارزنده‌ترين همراهي است كه 

يك مرد مي‌تواند در مورد همسرش داشته باشد. چه بسا توان يك زن با يك 
مرد به خصوص در انجام كارهايي كه فعاليت بدني بيشتري دارد متفاوت 
است. اتفاقاً شراط كاري برخي آقايان مناسب است و بعد از آمدن از سركار 

نيز زمان مناسب و كافي براي كمك در امور منزل دارند. 
نمي‌دانم حرف‌ها و توصيه‌هاي برخي گعده‌هاي مردانه را شنيده‎ايد يانه؟ 
آنجا كه مي‌گويند: »يك دروغ بگو و خلاص، بذار ازت حساب ببره، كم‌كم 
عادت مي‌كنه، نذار از حساب كتابات سردربياره، قهركن باهاش، رو بهش 

نده، زن ذليل بازي در نيار، محلش نذار از سرش مي‌افته« و... 
آن كساني كه واژه‌اي به نام زن ذليل را جا انداختند، به كسي كه در خانه 
به همس��ر و خانواده‌اش كمك مي‌كند مي‌گويند زن ذليل تا ش��ايد براي 
خودشان كه كمكي نمي‌كنند عزت قائل شوند. مش��كل شما نگاه ارباب 
رعيتي به زندگي اس��ت و تصور مي‌كنيد كس��ي كه ارباب و پادشاه است 
شماييد و بر همين اساس نبايد دست به سياه و سفيد بزنيد، زن نيز همان 
رعيت و خدمتكار است كه وظيفه پختن و شستن بر عهده اوست و دائماً 
بايد به شما خدمات ارائه دهد. اينكه به همسر خود در امور منزل كمك كنيد 
اسمش زن ذليل بودن نيست بلكه دقيقاً عين مرد بودن است. كسي كه در 
كارهاي خانه به همسرش كمك مي‌كند ذليل زنش نيست، بلكه همسرش 
براي او عزيز است. پيامبر اكرم)ص( مي‌فرمايند: يا علي! ساعتي در خدمت 
عيال بودن بهتر از هزار سال عبادت اس��ت. و در ادامه نيز مي‌فرمايند: »يا 
على خدمت كردن به عيال كفاره گناهان كبيره اس��ت و غضب پروردگار 

را فرو مي‌نشاند.« 
البته كه بايد تأكيد كرد منظور از كمك فقط شس��تن ظرف و امور منزل 
نيست. منظور كمك بيشتر حتي كمك معنوي و فكري است كه مرد بايد 
ضرورت‌هاي زندگي يك زن را درك كند، احساسات او را بفهمد و نسبت به 
حال او غافل نباشد. و در پايان، سخني هم با خانم‌هاي عزيز! نسبت به كمك 
كردن آقايان در منزل ايرادگير نباشيد و اجازه دهيد حتي ناشيانه كمك حال 

شما باشد اما به مرور برخي نكات را براساس تجربه به او متذكر شويد. 

علايق و مهارت‌هاي زوجين
در تقسيم مسئوليت‌هاي

 خانه لحاظ شود 

منصوره الزامي
روان‌شناس و مشاور خانواده:

زوجين قوانين 
مخصوص خود را خلق كنند 

تا حال‌شان خوب باشد

حجت‌الاسلام مهدي درباني
كارشناس خانواده و سبك زندگي:

تفاهم ميان زن و شوهر 
فقط با عاطفه و گذشت

 كامل مي‌شود

مريم‌سادات ظهوريان
جامعه‌شناس و فعال فرهنگي: 

كاري كه زنان مي‌كنند
خانواده‌داري است

نه خانه‌داري

دكتر مرضيه شعربافچي‌زاده
مدرس دانشگاه و پژوهشگر خانواده: 

پنج‌ش��نبه 28 دی 1402 -  6 رج��ب 1445

ویژه‌نامه هفتگی سبک زند‌‌‌گی 
 و خانواد‌‌‌ه روزنامه جوان

مشاركت مردان در خانه‌داري 
عار نيست كار است

پسران از پدرانشان
 ياد ‌مي‌گيرند

  يكي از چالش‌هاي زندگي زناشويي؛ كمك مردان در كارهاي 
خانه است. بسياري از مردان در شغل سخت خانه‌داري كمك 
همسرانش��ان هس��تند، اما عده‌اي هم از اين كار ش��انه خالي 

مي‌كنند كه مي‌تواند دلايل مختلفي داشته باشد...

  گاهي مصداق برخي ش��عر‌ها و ضرب‌المثل‌هاي قديمي در 
واقعيت نقض مي‌شود. مثلًا از قديم گفته‌اند: »گيرم پدر تو بود 
فاضل / از فضل پدر تو را چه حاصل.« اما هميش��ه هم اينگونه 
نيست. اتفاقاً والدين فضايل معنوي و رفتاري خود را به فرزندان 
منتقل مي‌كنند. پدري كه امروز در س��ن 73 سالگي همپاي 
همسرش كار مي‌كند، حالا پس��راني دارد كه هر كدام در عين 
حال كه فعال و پويا در بيرون منزل مشغول كسب روزي هستند، 

در منزل نيز به همسر خود كمك مي‌كنند

ترجمه وظايف زن و شوهري در مديريت خانواده به زبان روز

نه خانم، نه آقا
حرف اول و آخر را 

»تفاهم« مي‌زند


